
BLAHOSLAVENÍ LAČNÍ PO SPRAVODLIVOSTI… 
Rodinná katechézka 170-2021 (759) www.inky.sk týždeň po 31. 1. 2021 

… alebo o tom, prečo to bez spravodlivosti nijakovsky nejde. 

BOŽIE SLOVO: (Mt 5,1-2.6) 

Čítanie zo svätého evanjelia podľa Matúša: Keď Ježiš videl veľké zástupy, vystúpil na vrch. A keď sa 
posadil, pristúpili k nemu jeho učeníci.  Otvoril ústa a učil ich:  Blahoslavení lační a smädní po 
spravodlivosti, lebo oni budú nasýtení. Počuli sme Božie slovo! 

KATECHÉZKA (porov. www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 444, 494, 510, 497) 

Možno sme si ani neuvedomili, aký je pojem spravodlivosti v Božom slove dôležitý. V Židovstve 
pojem „spravodlivý“ predstavuje normu, ktorej by mal zodpovedať každý Izraelita. Dnes by sme 
toto slovo možno vyjadrili ako „dokonalosť“, či „svätosť“. Označuje človeka, ktorý si dokonale plní 
všetky svoje povinnosti voči Bohu, voči blížnym i voči sebe a svojej rodine a teda v ničom nie je 
vinný zo zanedbania či porušenia čohokoľvek, čo mu Boží Zákon prikazuje. Apoštol Pavol to pekne 
a trefne vyjadril slovami: „čo do spravodlivosti, ktorá je v zákone, žil som bezúhonne“ (Flp 3,6).  

Ako kresťania – možno aj pod vplyvom odlúčených bratov protestantov – máme niekedy dojem, že 
toto sa nás už netýka. Ježiš zomrel za naše hriechy, sme hriešnici, nedokonalí a isto nie svätí, ale 
v Ježišovi sa Boh nad nami zľutoval, odpustí nám preto naše hriechy a vpustí nás do Neba, nie pre 
naše zásluhy, ale pre Ježišove zásluhy. Takže sa vlastne ani nemusíme nijako veľmi snažiť… stačí, 
ak veríme v Ježiša, ak sa modlíme, prípadne ideme na omšu, večer vždy oľutujeme svoje hriechy 
a aspoň z času na čas sa vyspovedáme (a isto pred smrťou!) – a všetko je v poriadku. 

A tak nás možno prekvapí, čo Písmo na túto tému spravodlivosti – čiže úplnej bezúhonnosti, svätosti 
pred Bohom – hovorí: „Ak vaša spravodlivosť nebude väčšia ako spravodlivosť zákonníkov a farize-
jov, nevojdete do nebeského kráľovstva“ (Mt 5,20), hovorí hneď na úvod Ježiš. Wow! Spomeňme, 
že Pavol bol farizej, ktorý čo do Zákona žil vo všetkom bezúhonne! A tu Ježiš hovorí, že ak nebu-
deme ešte spravodlivejší, nikdy nevojdeme do Nebeského Kráľovstva! Alebo inde hovorí: „Hľadajte 
teda najprv Božie kráľovstvo a jeho spravodlivosť…“ (Mt 6,33) – Ježiš tu dokonca stotožňuje Božie 
Kráľovstvo s touto úplnou a dokonalou spravodlivosťou! Kto má jedno, má aj druhé. A kto nemá 
jedno, nemá ani druhé. O Konci sveta a Poslednom súde hovorí: „Vtedy sa spravodliví zaskvejú ako 
slnko v kráľovstve svojho Otca“ (Mt 13,43), pretože „na konci sveta: vyjdú anjeli, oddelia zlých od 
spravodlivých“  (Mt 13,49) „a pôjdu títo do večného trápenia, kým spravodliví do večného života“ 
(Mt 25,46). Sám Boh nás povolal a určil, „aby sme mu bez strachu slúžili  75 vo svätosti a spravodli-
vosti pred jeho tvárou po všetky dni nášho života“ (Lk 1,74-75), aby sme od Boha dostali „odplatu 
… pri vzkriesení spravodlivých“ (Lk 14,14). Pavol, keď hlásal Evanjelium, všade „hovoril o spra-
vodlivosti, zdržanlivosti a o budúcom súde“ (Sk 24,25), pretože „Božie kráľovstvo nie je jedlo a 
nápoj, ale spravodlivosť, pokoj a radosť v Duchu Svätom“ (Rim 14,17). Preto musíme „obliecť si 
nového človeka, ktorý je stvorený podľa Boha v spravodlivosti a pravej svätosti“ (Ef 4,24). Nabáda 
nás: „Žite ako deti svetla!  9 Ovocie svetla je v každej dobrote, spravodlivosti a pravde“ (Ef 5,8-9)! 
Apoštol a prvý pápež Peter vážne varuje: „Ak sa spravodlivý ťažko zachráni, kde sa podeje bezbožný 
a hriešnik“ (1 Pt 4,18)? A preto „ako sväto a nábožne musíte žiť vy,  12 čo očakávate túžobne príchod 
Božieho dňa, pre ktorý sa nebesia páľavou rozplynú a živly sa v ohni roztopia“  (2 Pt 3,11-12)! 
A Ján, keď vidí Nebo a svätých v ňom, píše, že boli odetí „do čistého, skvúceho kmentu; ten kment 
sú spravodlivé skutky svätých“ (Zjv 19,8). 

Prečo ten dôraz na spravodlivosť? Lakonicky to vysvetľuje práve Ján: „Kto hovorí, že ostáva v ňom 
[v Kristovi], má aj sám žiť, ako žil on“ (1 Jn 2,6). Bodka. To akoby hovoril: Ak niekto vraví, že letí 
lietadlom, tak nech ho vidíme letieť! Ak niekto hovorí, že beží maratón, tak nech ho vidíme bežať! 
A ak niekto hovorí, že je v Kristovi – a presne toto znamená byť v Nebi, byť spasený – tak nech ho 
teda v tom Kristovi skutočne vidíme, že totiž naozaj s Kristom a v Kristovi žije všetko a presne to, 
čo Kristus, koná všetko to a presne to, čo Kristus, je vo všetkom presne taký, ako Kristus!  

To je všetko. Spása je jasná ako facka! Spása je zbožštenie sa v Bohu – keď sme v Bohu a On v nás 
a preto žijeme všetko to, čo žije Boh a sme všetkým tým, čím je Boh, lebo sme v Ňom, lebo sme 
Ním.  

Nebo nie je miesto – pretože Boh nie je miesto, ale Boh, všadeprítomný. To je dobrá správa, zname-
ná to, že na to, aby sme žili v Nebi, nemusíme nikam ísť, ani čakať na smrť a odchod zo sveta. Boh 
je tu a teraz. Čiže Nebo je tu a teraz. Môžeme doň vojsť a žiť v ňom tu a teraz. Hneď. A ako? Tak, 
že vojdeme do Boha, čiže sa Mu vo všetkom pripodobníme. Staneme sa spravodliví, ako je On 
Spravodlivý. Svätí, ako je On svätý (1Pt 1,16). Milosrdní, ako je On milosrdný (Lk 6,36). Dokonalí, 
ako je On dokonalý (Mt 5,48). Byť v Nebi znamená byť spravodlivý. Nebyť spravodlivý znamená 
nebyť v Nebi. Už rozumieme, prečo je Nebo a spása previazaná so spravodlivosťou – Božou spra-
vodlivosťou, väčšou, než zo zákona plynúcou vonkajšou spravodlivosťou farizejov a zákonníkov? 

Sú veci, ktoré v nás Boh môže a musí vykonať sám. Nijako Mu nemôžeme napomáhať či spolupra-
covať v tom, aby sa naše telo stalo večným, nesmrteľným, osláveným ako Boh. To musí a môže 
urobiť len Boh sám a jedine svojou mocou. Bez toho by sme nikdy zbožštení byť nemohli. 

Je ale vec, pre ktorú sa musíme slobodne rozhodnúť my sami, že takí naozaj byť chceme a budeme: 
spravodliví, svätí, dokonalí ako Boh. A bez tohto tiež nikdy a nijakovsky zbožštení byť nemôžeme! 

UVAŽUJME: 

Ako kresťania túžime a dychtíme po 
spáse, po Nebi, čiže po zbožštení – 
a teda aj po tom, aby sme vo všet-
kom boli spravodliví a svätí 
a dokonalí ako sám Boh. Ježiš 
hovorí, že táto naša túžba bude 
nasýtená. V tom je podstata Božieho 
ospravodlivenia, že „sám je spravod-
livý a že ospravodlivuje toho, kto 
verí v Ježiša“ (Rim 3,26). Musíme sa 
naučiť jasne rozlišovať dve dvojice 
pojmov: 

1) OSPRAVODLIVENIE a OSPRA-
VEDLNENIE. Predstavme si to 
takto: Aby väzňa prepustili z väzenia, 
stačí, aby dostal amnestiu, čiže 
ospravedlnenie. Ale na to, aby sa 
stal spravodlivým a čestným člove-
kom, musí u neho nastať hlboká 
vnútorná premena, čiže ospravodli-
venie. Keby Nebo bolo nejaké rajské 
miesto (ako veria mnohí bratia 
protestanti), potom by na vstup doň 
stačilo ospravedlnenie. Boh by nám 
povedal: „Dobre, odpúšťam ti 
hriechy, nepotrestám ťa, môžeš 
pokračovať do Neba…“ Ale pretože 
Nebo znamená byť ako Boh, vyža-
duje od nás vstup do Neba ospravod-
livenie: hlbokú vnútornú premenu na 
skutočne svätého a spravodlivého 
človeka, takého, ako Boh. To je 
zmysel a náplň nášho života na zemi, 
prejsť touto premenou. Čo nás 
privádza k druhej dvojici slov: 

2) SPÁSA a SPASENIE SA. Spása 
znamená, že Boh nám „dal moc stať 
sa Božími deťmi“ (Jn 1,12). Kristus 
svojou obetou otvoril nám prístup 
k zbožšteniu, raz a navždy, nezvrat-
ne, niečo, čo sme si my sami nikdy 
a nijako dať nemohli. A spasenie sa 
znamená, že tento dar prijímame: že 
sa rozhodujeme, že spasení, čiže 
zbožštení byť naozaj chceme. 
A znakom a súčasne nevyhnutnou 
podmienkou toho je, že chceme byť 
nielen nesmrteľní a oslávení 
a blažení ako Boh, ale aj svätí 
a spravodliví a dokonalí ako Boh. 
A ak po tom túžime, tak o to aj zo 
všetkých síl usilujeme a zo všetkých 
síl to trénujeme a cvičíme, pretože 
presne toto slovo „túžiť po niečom“ 
znamená. Tak, ako to píše Pavol 
Timotejovi: „Bojuj dobrý boj viery a 
zmocni sa večného života“ (1 Tim 
6,12), čiže „usiluj sa o spravodli-
vosť, vieru, lásku a pokoj“  (2 Tim 
2,22). 

REFLEXIA: 

Naozaj túžim byť ako Boh? Aj 
spravodlivý ako Boh? Ak nie, prečo?  

A ak hej – ako to trénujem? Naozaj 
zo všetkých síl? Aké nástroje 
a prostriedky využívam? A ak úplne 
nie – čo tomu bráni a prekáža? Čo 
môžem urobiť pre nápravu? 


